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افزایش ارزش سهام عدالت
ارزش واقعی ســهام عدالت تحت تاثیر روند نزولی بازار ســرمایه نسبت به 
حدود ســه هفته قبل روندی کاهشــی داشته اســت. به گزارش ایسنا، پس از 
آزادســازی ســهام عدالت، مشمولان این ســهام که روش مســتقیم را برای 
 مدیریت ســهام خود انتخــاب کرده بودنــد، می توانند با مراجعه به ســامانه
 www.samanese.ir ارزش واقعی ســهام و جزئیات دارایی خود را مشاهده 
کنند. این ارزش یکســان نیست و تحت تاثیر نوسانات بازار افزایشی یا کاهشی 
می شود. برای مثال، ارزش واقعی سهام عدالت با ارزش اولیه یک میلیون تومانی 
در ۲۰ اسفند سال ۱۳۹۹، ۱۸ میلیون و ۷۸۰ هزار تومان قیمت داشت، در حالی 
که قیمت این سهام در ۱۶ تیرماه سال ۱۴۰۰ تا ۱۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان 
کاهش یافته بود. سهامی که در روزهای نخستین آزادسازی سهام عدالت یعنی 
اردیبهشت  ماه و خرداد ماه سال ۱۳۹۹ بیش از ۲۰ میلیون تومان قیمت داشت.
در این راســتا، در یازدهم مهرماه سال گذشته ارزش واقعی سهام عدالت با 
ارزش اولیــه ۴۹۲ هزار تومانی بیش از ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و در ۲۸ 
آبان ماه حدود ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان قیمت داشــت. اما روند نزولی در 
بورس باعث کاهش این ارزش شــد. به طوریکه ارزش واقعی ســهام عدالت به 
ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی در ۲۹ بهمن ماه سال گذشته، ۱۰ میلیون و ۳۵۱ 
هزار تومان قیمت داشــت. اما در نهم فروردین ماه سال جدید ارزش واقعی این 
ســهام با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بود که با 
توجه به صعود بــازار، در اواخر فروردین این رقم به حدود  ۱۲ میلیون و ۲۷۵ 
هزار تومان رســید. تا ۱۸ اردیبهشت افزایش ارزش سهام عدالت ادامه داشت و 
به ۱۲ میلیون و ۷۶۳ هزار تومان هم رســید. اما دوباره روزهای پرنوســان بازار 
روی ارزش ســهام عدالت نیز تاثیر گذاشــت و در ۱۰ خردادماه، ارزش واقعی 
ســهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی، ۱۲ میلیون و ۵۸۰ هزار تومان 
بود. روند نزولی بازار سرمایه طی دو هفته گذشته باعث شده است ارزش واقعی 
این ســهام کاهش یافته و طبق آخرین آمار به حدود ۱۲ میلیون و ۴۸۹ هزار 

تومان رسیده است.
همچنان امکان فروش وجود ندارد

البته همچنان امکان فروش این سهام برای مشمولان وجود ندارد و این افراد 
همچنان باید منتظر تصمیم مسئولان برای تعیین تکلیف سهام عدالت باشند. 
بر این اساس مجید عشقی در آخرین اظهار نظر خود در مورد سهام عدالت اعلام 
کرده بود که نحوه فروش ســهام عدالت در سال ۱۳۹۹ با ایرادات جدی مواجه 
بود، اکنون در شورای عالی بورس و کارگروهی که به عنوان زیرمجموعه این شورا 
فعال است، در حال بررسی شیوه فروش سهام عدالت هستیم تا آن را به مرحله 
نهایی برسانیم. طبق فرمایشات رهبر معظم انقلاب در ابلاغیه سهام عدالت، اصل 
بر این اســت تا مردم از ســهام عدالت خود به عنوان دارایی آینده دار نگه داری 
کنند. افرادی که در سال  ۱۳۹۹ اقدام به فروش سهام عدالت خود نکردند و آن 
را در اختیار دارند، کسب سود سالیانه خوبی کسب کردند که این سود در سال 
۱۴۰۱ به طور حتم بیشتر خواهد شد و این منافع به صورت بلندمدت در اختیار 
مردم قرار می گیرد. فراهم شدن بسترهای لازم برای فروش یک باره سهام عدالت 
توسط سهامداران، ضمن ایجاد زیان مشمولان سهام عدالت، سبب ایجاد هیجان 
شــدید در کلیت بازار سرمایه می شــود؛ بنابراین تصمیم بر این است تا روشی 
درنظر گرفته شود که مردم آن را به عنوان دارایی نزد خود نگه دارند و آن را به 
فروش نرسانند. با توجه به تصمیم اتخاذشده بعد از مصوبه شورای عالی بورس، 
فروش ســهام عدالت به صورت مستقیم و غیرمستقیم باز خواهد شد، اما اکنون 

نمی توان زمان دقیقی را برای آغاز فروش سهام عدالت اعلام کرد.

نرخ پرواز برای مسافران خارجی به ارز
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی دلیل تعیین نــرخ ارزی بلیت هواپیما 
برای مسافران خارجی را تسهیل دسترســی ایرانی ها به پروازهای داخلی اعلام 
کرد و گفت: اساســا دلیلی ندارد که به مسافران خارجی سوبسید و یارانه ای که 
به مســافران ایرانی داده می شــود را پرداخت کنیم. مقصود اسعدی سامانی در 
گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه در این میان عوامل مذکور تاثیر منفی روی اقتصاد 
و صنعت هوانوردی داشــت و از سوی دیگر همچنان با پدیده ای به نام سرکوب 
نرخ مواجه هستیم، اظهار کرد: درباره اتباع خارجی و تعیین نرخ ارزی برای فروش 
بلیت هواپیما به آن ها باید گفت که دولت جمهوری اسلامی ایران ملزم به دادن 
یارانه به شــهروندان خودش اســت نه اتباع خارجی و در هیچ کشوری یارانه ای 
به مســافران خارجی نمی دهند ما نمی توانیم به عنوان یک بنگاه خارجی مدافع 
منافع اتباع خارجی باشــیم و باید حافظ منافع بنگاه خودمان باشیم و آن را سر 
پا نگه داریم. وی با اشاره به اینکه نرخ ارزی بلیت هواپیما برای مسافران خارجی 
به صورت ریالی از آن ها دریافت می شــود، اضافه کرد: بر این اساس اعلام کردیم 
که برای اتباع خارجی نرخ هر بلیت هواپیما برای پروازهای داخلی تا یک ساعت 
۱۰۰ دلار و بیش از یک ســاعت تا سقف ۱۵۰دلار اســت که این مسئله را در 
اختیار ایرلاین ها گذاشتیم و بعضا ممکن است حتی پایین تر این اعداد و ارقام هم 
از مسافران خارجی دریافت شود. البته هر شرکت هواپیمایی بر اساس اختیاراتی 
که دارد، می تواند متفاوت عمل کند. به عنوان مثال برخی از ایرلاین های ایرانی 

کلاس های نرخی مختلفی برای پروازهای مختلف اعلام کردند.  
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اجرای این تصمیم را کاملا قانونی دانست 
و اظهار کرد: در برخی مســیرها مانند مشــهد حضور اتباع خارجی در پروازها 
افزایش یافته است و همین مسئله سبب شد تا بلیت هواپیما از دسترس مسافران 
ایرانی خارج شود. بنابراین برای اینکه بلیت هواپیما و صندلی ها بیشتر در اختیار 
ایرانی ها قرار گیرد آن را برای مسافران خارجی ارزی تعیین کردیم. تا اگر مسافر 
خارجی هم از هواپیماهای ایرانی برای ســفرهای خود در داخل کشور استفاده 
کرد نرخ آن را به صورت ارزی بپردازد. اســعدی سامانی با بیان اینکه نرخ بلیت 
هواپیما در پروازهای داخلی برای مسافران غیرایرانی برابر با نرخ بیزینس است، 
گفت: با این مسئله را در نظر داشته باشیم شرکت های هواپیمایی ایرانی خدماتی 
که از دولت دریافت می کنند با نرخ دلاری اســت که می توان به هزینه نشست 

و برخاست، لندینگ، پارکینگ و ... اشاره کرد و ایرلاین ها تحت فشار هستند.

احتمال از سرگیری تولید تندر ۹۰ با قطعات روسی
وزیــر صنعت، معدن و تجارت گفت که مذاکراتی برای تبادل قطعات خودرو 
بین ایران و روســیه در جریان است و قرار است به ویژه در خودروهای مشترک 
مثل تندر ۹۰، قطعات از روســیه وارد و تولید تندر ۹۰ از ســر گرفته شــود. به 
گزارش ایسنا، ســیدرضا فاطمی امین در نشست خبری به مناسبت دهه تولید 
و تجارت، با بیان اینکه بحث پلتفرم مشــترک خودرو بین ایران و روسیه مطرح 
نیســت، اظهار کرد: صنعت خودروی روسیه بعد از جنگ روسیه و اوکراین دچار 
مشکل شده است. در این شرایط مذاکراتی برای خرید قطعات خودرو، به ویژه در 
خودروهایی که در هر دو کشور تولید می شده مثل تندر ۹۰ و همچنین فروش 
قطعات تولید ایران که در روســیه مورد نیاز اســت، در جریان است. وی با بیان 
اینکه انتظار می رود با واردات خودرو شکاف عرضه و تقاضا پر شود و سبد محصول 
که حالا محصولات اقتصادی و ارزان قیمت را کم دارد، کامل شود، تصریح کرد: 
در حال حاضر سه پلتفرم مناسب خودرو یعنی تارا، شاهین و تندر ۹۰ در کشور 
وجود دارد، اما پلتفرم سمند، پژو و پراید قابل توسعه نیست. اما قیمت خودروهای 
پلتفرم های مناسب بالاست. البته ایران خودرو در حال طراحی یک پلترفم برای 
خودروی ارزان قیمت اســت که تا میانه ســال بعد وارد بازار می شود، اما در این 

فاصله زمانی باید نیاز بازار برطرف شود و بعدا هم داخلی سازی شوند.
چند شرط مهم در واردات خودرو

وزیــر صمت با بیان اینکه در این شــرایط عمده واردات خــودرو، مربوط به 
خودروهای زیر ۱۰ هزار دلار خواهد بود، گفت: اینطور هم نیســت که خودروها 
بی کیفیت باشــند. خودروهای برند و استاندارد زیر ۱۰ هزار دلار حتی در اروپا 
هم وجود دارد، چون این تقاضا در جهان وجود دارد. شرکت واردکننده نیز باید 
با شرکت خارجی قرارداد داشته باشد تا نقش واسطه گری نداشته باشد. البته به 
گفته وی هنوز مشــخص نیست خودرو از کدام کشورها وارد شود و این موضوع 
وابسته به بخش خصوصی است. اما شرط واردات این است که حتما خدمات پس 
از فروش داشــته باشد، منجر به انتقال فناوری شود و واردات خودروهای دست 

دوم هم همچنان ممنوع است.
رفع ممنوعیت واردات ۴ قلم کالا در دست بررسی

وزیر صمت در ادامه در در پاسخ به سوال ایسنا درباره احتمال رفع ممنوعیت 
واردات پنج قلم کالا در ســال جاری، گفت: در حال حاضــر واردات نزدیک به 
۲۳۰۰ قلم کالا ممنوع اســت که این ممنوعیت هم ادامه دارد. اما وزارت صمت 
رفع ممنوعیت واردات ۵ کالا را به ســتاد اقتصادی دولت پیشنهاد کرده که در 
دست بررسی است. یکی از این پنج کالا خودرو بوده، اما چهار کالای دیگر را تا 

زمان مصوب شدن اعلام نمی کنیم.

بورس

ایرلاین

صمت

در شــرایطی که دولت ســیدابراهیم رئیســی با شعار 
محرومیت ســتیزی روی کار آمده و پیشــبینی می شــد 
اقداماتی در راســتای رفع فقر و محرومیت در مناطق کم 
برخوردار در دستور کار دولت قرار گیرد، وزارت نفت دولت 
رئیســی با تمدید مجوز خوراک و موافقت اصولی نخستین 

مجتمع پتروشیمی منطقه محروم پارسیان مخالفت کرد!
به گزارش اخبار نفت، پروژه پتروشــیمی سروش انرژی 
پایدار، نخســتین مجتمع پتروشیمی منطقه ویژه پارسیان 
است که نقش مهمی در رفع بیکاری و محرومیت در منطقه 
پارسیان ایفا خواهد کرد؛ منطقه ای که با وجود آنکه فاصله 
چندان زیادی با عسلویه ندارد، نتوانسته از مواهب موقعیت 
جغرافیایی خود استفاده کند. تعریف منطقه ویژه پارسیان 
با همین هدف صورت گرفت و شرکت توسعه صنایع انرژی 
بر پارســیان جنوب نیز متولی توسعه بخش انرژی در این 
منطقه شــد. اما در کمال ناباوری، موافقت اصولی و مجوز 
خوراک مجتمع ســروش انرژی پایدار توسط شرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی و وزارت نفت تمدید نشــده است. این 
درحالیســت که این مجتمع پتروشیمی از پیشرفت یازده 
درصــدی و همچنین تامین مالی ریالــی و حتی ارزی در 
شرایط تحریم برخوردار است که هیچ مانع مالی و سرمایه 
ای را برای اجرای طرح  باقی نمی گذارد و تسریع در اجرای 
آن می تواند نقش مهمی در رفع بیکاری در منطقه داشته 
باشد. اما با عدم تمدید مجوز این مجتمع پتروشیمی، شعار 
محرومیت ســتیزی دولت در منطقه محروم پارسیان عملا 

رنگ باخت.
در همین راستا، مدیرعامل شرکت توسعه صنایع انرژی 
بر پارســیان جنوب با بیان این که حجم فعالیت های انجام 
شده در منطقه ویژه پارسیان در دولت جدید قابل مقایسه 
با دولت گذشــته نیست گفت: راه اندازی پروژه پتروشیمی 
شرکت سروش انرژی پایدار، صنایع پایین دستی منطقه را 
فعال می کند و نرخ بیکاری منطقه محروم پارســیان را به 

صفر میرساند.
سیدعلی اصغر علامه در جمع خبرنگاران گفت: منطقه 
ویژه پارســیان، با مجاورت منطقه ویژه عســلویه به لحاظ 
جغرافیایــی یکی از پرظرفیت ترین مناطق )با دسترســی 
به منابع سرشــار گاز طبیعی( به منظور سرمایه گذاری در 

حوزه نفت و گاز و پتروشــیمی است. این منطقه حدود ده 
هزار هکتار زمین در اختیار دارد که از سال گذشته شرکت 
ملی نفت ایران و سازمان ایمیدرو براساس موافقتنامه های 
اصولی صادر شده توسط دولت نسبت به تامین زیرساختها 
اقدام نموده اند که در پی آن ساخت پروژه های پتروشیمی 

در منطقه آغاز گردیده است.
وی با اشاره به مجتمع پتروشیمی شرکت سروش انرژی 
پایدار گفت: سال گذشــته در سفر استانی ریاست جمهور 
و با حضور مقامات اســتانی کلنگ زنی طرح رســماْ انجام 
شــد و تاکنون حدود یازده درصد پیشرفت فیزیکی دارد و 
زیرســاختهای آن از جمله آب و برق دوران ساخت فراهم 
گردیده اســت. این پروژه بعنوان طرحی پیشــران یکی از 
مهمتریــن پروژه های منطقه ویژه محســوب می گردد که 
در صورت هموار شدن اعطا مجوزهای دولتی، پیاده سازی 
طرح تســریع خواهد شد و مشوق سایر ســرمایه گذاران 

خواهد بود.
مدیرعامل شرکت توسعه صنایع انرژی بر پارسیان جنوب 
با بیان این که اجرای نخستین طرح ها در هر منطقه عموماْ 
با دشواری های بسیای مواجه هســتند افزود: خوشبختانه 
مدیران ارشد شرکت سروش انرژی پایدار در طی این مسیر، 
در برابر مشکلات استقامت جانانه ای نمودند و موانع اجرایی 
را یکــی پس از دیگری برطرف کردند از جمله مشــکلات 
زیســت محیطی که با پیگیری ها و مکاتبات متعدد مرتفع 

گردید که امیدواریم روند اجرای طرح تسریع شود.
وی خواســتار حمایت وزارت نفت از چنین طرح هایی 
شــد و خاطر نشان کرد: بهره برداری از این طرح می تواند 
زمینه ساز ایجاد بسیاری از پروژه های پایین دستی شود که 
متقاضیان زیادی در منطقه برای آن وجود دارد. صرفاْ اجرای 
این طرح کمک شایانی به  اشتغال شهرستان پارسیان می 
کند و منطقه محروم پارســیان را به شهرســتانی با پایین 

ترین نرخ بیکاری تبدیل خواهد کرد. لذا امیدواریم با توجه 
به تامین مالی پروژه و تامین زیرســاختهای لازم و آمادگی 
کامل سرمایه گذار جهت اجرای طرح در صورت مساعدت 

مقامات دولتی، شاهد تسریع در اجرای طرح باشیم.
علامــه گفت: با توجه به پیشــرفت های حاصل شــده 
امیدواریــم مجوز موافقــت اصولی آن هم تمدید شــود و 
اطمینــان داریم با توجه به تاثیــرات مثبتی که این پروژه 
در منطقه خواهد داشت، هم وزارت نفت و هم شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی که همسو با دولت محترم خواستار رفع 
محرومیت از منطقه هستند، مصمم به اجرای این پروژه می 
باشــند. البته در گذشته ناهماهنگی بین برخی دستگاهها 
وجود داشت که با ایجاد کمیته راهبری و هماهنگی، اکنون 
مشــکلات برطرف گردیده و قطعاْ با حمایت وزارت محترم 
نفت، موافقت اصولی طرح شرکت سروش انرژی پایدار هم 
تمدید می شود و ما شاهد بهره بردای طرح خواهیم بود. از 
مقامات وزارت نفت می خواهیم که این فرصت طلایی را از 

مردم منطقه پارسیان دریغ نفرمایند.
وی با اشاره به اقدامات دولت جدید در منطقه گفت: ما 
شــانزده پروژه عمرانی را در منطقه شروع کردیم، بندر را با 
امکان پهلوگیری کشتی ها با ظرفیت ۷۰ هزار تنی تکمیل 
کردیم، مجوز نیروگاه هــزار مگاواتی را اخذ کردیم و همه 
این اقدامات به عنوان مقدمه ایجاد واحدهای پتروشــیمی 
انجام گردیــده و اگر مجوز احداث واحدهای پتروشــیمی 
تمدید نگردد، این اقدامات و تامین زیرساختها که با صرف 
هزینه های هنگفت میلیارد دلاری انجام شده، بیهوده بوده و 
موجب خسران به منافع ملی و عدم توسعه صنعت کشور در 

سال تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت توســعه صنایع انرژی بر پارسیان 
جنوب، اقداماتی را کــه در دولت جدید در منطقه صورت 
گرفته با دولت قبل غیر قابل مقایســه دانســت و گفت: در 
حال حاضر حداقل شانزده پیمانکار مشغول فعالیت بوده و 
در حال آماده سازی زیرساختها می باشند. سرمایه گذاران 
هم فعال شــده اند و قطعا با تمدیــد موافقت اصولی برای 
ساخت طرح پتروشیمی شرکت سروش انرژی پایدار شاهد 
رونق هر چه بیشــتر منطقه و رفع بیکاری و محرومیت در 

منطقه پارسیان خواهیم بود.

ابطال مجوز نخستین مجتمع پتروشیمی یک منطقه محروم توسط وزارت نفت

شعار محرومیت ستیزی دولت در پارسیان رنگ باخت

بیت کوین در محدوده بیش از ۲۰ هزار دلار قرار گرفته 
اما تاکنــون هیچ حرکت صعودی قابل توجهی مشــاهده 
نشــده اســت. این منجر به گمانه زنی هایی در مورد این 
موضوع شده است که آیا این دارایی دیجیتال می تواند در 

آینده نزدیک به بالاترین حد خود برسد یا خیر.
به گزارش ایسنا و به نقل از کریپتوکارنسی، مدیرعامل 
بایننــس، چانگ پنــگ ژائو این مورد را بررســی کرده و 
نظرات خود را به اشــتراک گذاشته است. به گفته وی، به 

این زودی ها نباید انتظار چنین بهبودی را داشت.
در گــزارش اخیــر، مدیرعامل بزرگتریــن صرافی ارز 
دیجیتال جهان احساسات نسبتا نزولی برای بیت کوین در 
کوتاه مدت را به اشــتراک گذاشته است. دارایی دیجیتالی 
که در نوامبر ســال گذشــته به ۶۹ هزار دلار رسیده بود، 
هنوز نتوانسته تا آن نقطه بازیابی شود و ژائو توضیح داده 

است که چنین بازیابی به این زودی ها رخ نمی دهد.
موســس صرافی بایننس گفت: پس از افت بسیار زیاد 
بیت کوین از بالاترین رکورد خود، مدتی طول می کشد تا 

بازار دوباره شاهد چنین قیمت هایی باشد.

چانگ پنگ ژائو اظهار کــرد: من فکر می کنم با توجه 
به این کاهش قیمت، از بالاترین ســطح تاریخی ۶۸ هزار 
دلار تا ۲۰ هزار دلار کنونی، احتمالا مدتی طول می کشد 
تا دوباره بازگردیم و این مدت زمان چند ماه یا چند سال 

آینده خواهد بود.
بنیان گذار صرافی بایننس افزود: با این حال، با توجه به 
اینکه قیمت امروز چهار ســال پیش بسیار مورد استقبال 
قرار می گرفت، همه چیز بد نیســت. مثال آن زمانی است 
که بیت کوین در چرخه گذشــته به اوج خود و تقریبا به 
۲۰ هزار دلار رســیده بود. ســرمایه گذاران از این قیمت 
خوشــحال بودند قبل از اینکه بازار دوباره به ســمت بازار 
نزولی حرکت کند. ما فکــر می کنیم ۲۰ هزار دلار امروز 
بسیار کم است اما می دانید، اگر در سال ۲۰۱۸ تا ۲۰۱۹ 
بــه طرفداران بیت کوین گفته می شــد، در ســال ۲۰۲۲ 
بیت کویــن ۲۰ هزار دلار خواهد بود، بســیار خوشــحال 

می شدند. در سال ۲۰۱۸ تا ۲۰۱۹، بیت کوین ۳۰۰۰ دلار  
تا ۶۰۰۰ دلار بود.

ارزش بیت کوین اخیرا در حال افزایش بوده است. پس 
از رســیدن به ۱۷هــزار و ۶۰۰ دلار، قیمت فعلی مهلت 
مورد نیاز را برای ســرمایه گذاران فراهم کرده است. با این 
حال، همان طور که بازار در حال متعادل شــدن اســت، 

شاخص های نزولی بیشتری در حال ظهور هستند.
اعتماد بــه بیت کوین در چند هفته گذشــته کاهش 
یافته زیرا احساسات ســرمایه گذاران ضربه بزرگی خورده 
اســت. به علاوه، بیت کوین هفته ای دیگر در وضعیت قرمز 
بسته شــد و تعداد بســته های قرمز رنگ بیشتری را در 
سال نسبت به بسته های سبز نشــان داد. به این ترتیب، 
به خرس ها تسلط قوی تری  بر بازار، به ویژه در کوتاه مدت 

داده است. 
فــروش کنونی که بــازار را تکان می دهــد همچنان 

موقعیــت بیت کویــن را در بالای ۲۰ هــزار دلار تهدید 
می کند. به این ترتیب، هنگام تلاش برای شکســتن نقطه 
مقاومت ۲۱ هزار و ۲۱۷۶ دلار ناموفق بوده اســت. با این 
حال، حمایت در سطح ۲۰ هزار و ۹۰ دلار وجود دارد که 
نشان می دهد گاوها قصد ندارند بدون مبارزه پایین بیایند.

مجموع ارزش بــازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال 
حاضر ۹۴۹.۶۲ میلیارد دلار برآورد می شــود که این رقم 
نسبت به روز قبل ۱.۱۶ درصد بیشتر شده است. در حال 
حاضر ۴۲.۵۴ درصد کل بازار ارزهای دیجیتالی در اختیار 
بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۴۸ درصد کاهش داشته 

است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۶۴.۵۲ میلیارد دلار است که ۴.۳۶ درصد افزایش داشته 
اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر 
۶.۹۷ میلیارد دلار است که ۱۰.۸۰ درصد از کل حجم ۲۴ 
ســاعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم تمام سکه های 
پایدار اکنون ۵۶.۷۸ میلیارد دلار است که ۸۸.۰۰ درصد 

از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است.

در حالــی کــه مســئولان و پــس از آن 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی وعده داده 
بودند که تا پایان خرداد ماه، آیین نامه واردات 
خــودرو نهایی خواهد شــد، امــا اکنون چند 
روزی هــم از تیرماه گذشــت اما هنوز خبری 
از اعلام آیین نامه واردات خودرو نیســت؛ این 
در حالیست که تحقق وعده واردات خودرو در 
شــهریور ماه محال و با این شــیوه به پاییز و 

زمستان هم نمی رسد.
به گزارش ایســنا، اوایل خرداد ماه بود که 
یک عضو کمیســیون صنایع مجلس از نهایی 
شدن آیین نامه واردات خودرو پس از مشورت 
وزارت صمــت )بــه نمایندگــی از دولت( با 
کمیسیون صنایع، تا پایان خرداد ماه خبر داده 
و تاکید کرده بود: مقرر شــده پس از مشورت 
احتمالا تا آخر خردادماه این آیین نامه نهایی 

شود.
با توجه به اینکــه آیین نامه  واردات خودرو 
نهایی نشده و بصورت رسمی مشخص نیست 
که واردات از چه زمانی و تحت چه شــرایطی 
از سر گرفته خواهد شد، گمانه زنی ها در مورد 
شرایط و ویژگی های واردات بسیار است. یکی 
از مــواردی کــه اخیرا به گوش می رســد اما 
صحت آن مشخص نیست، این است که شاید 
قیمت خودرو سقفی نداشــته باشد، اما برای 
خودروهای اختصاصی مزیت بیشــتری برای 

تعرفه واردات در نظر گرفته شود.
اواســط خرداد ماه بود کــه رئیس مجلس 

شورای اســلامی در نامه ای، قانون مجوز پنج 
ساله واردات خودرو را به  جهت اجرا، به دولت 
ابلاغ کرد. به دنبال ایــن ابلاغ که ذیل آن به 
موضوع واردات خودرو اشــاره شده بود، برخی 
مجدد در رابطه با نــوع خودروهای وارداتی و 
ویژگی های آن، اقدام به گمانه زنی هایی کردند. 
بطور مثال گفته می شــد تأیید منشأ ارز مورد 
نیاز برای واردات خودرو از سوی بانک مرکزی، 
مهمتریــن الــزام پیــش روی واردکنندگان 
خــودرو خواهد بود. از ورود خودرو به مرزهای 
جغرافیایی کشور پیش از طـی مراحل قانونی 
از جمله ثبت ســفارش و تایید منشـــا ارز از 

سوی بانک مرکزی جلوگیری خواهد شد.
این در حالیســت که پس از این موضوع، 
انجمن واردکنندگان خــودرو برای بار چندم 
تاکیــد کرد تا زمانی که دســتورالعمل نهایی 
واردات خــودرو ابلاغ نشــود، هیــچ موردی 
قطعیت ندارد و هرگونه گمانه زنی اشتباه است؛ 

لذا بایستی منتظر ماند.
شایان ذکر اســت طرح ساماندهی صنعت 
خودرو در اردیبهشت سال ۱۳۹۸ مورد تایید 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی قرار گرفت. 
این طرح بیشتر در راستای آزادسازی واردات 
خودرو از ســوی برخی از نمایندگان مجلس 
مطرح و در نهایت نیز در صحن مجلس مصوب 
شــد. طرح  مذکور هفت  بار از ســوی شورای 
نگهبان برگشت داده شد و هر بار نیز مجلس 
پس از اصلاحاتی آن را برای تصویب به شورای 

نگهبان ارســال کرده است. در نهایت بحث و 
بررسی انجام شده از ابتدای سال جاری، به ابلاغ 
قانون ساماندهی صنعت خودرو منجر شد. بر 
اساس ماده ۱ قانون ساماندهی صنعت خودرو، 
دولت مکلف اســت حقوق ورودی خودروهای 
سواری را بر اساس حجم موتور، میزان مصرف 
ســوخت و میزان آلایندگی تعیین کند. اخیرا 
نیز وزیر صنعت، معــدن و تجارت در رابطه با 
موضوع واردات خودرو ضمن اشــاره به تهیه 
آیین نامه ۱۰ بنــدی واردات، اظهار کرد: یکی 
از این بندها ابهام داشت که اصلاح شده و  در 
نوبت بررسی در دولت است. دو تا سه ماه بعد 
از تصویب،  این آیین نامه عملیاتی خواهد شد.

علیرغم اینکه مقرر شده بود تا پایان خرداد 
ماه آیین نامه واردات خودرو نهایی و ابلاغ شود، 
امــا اکنون چنــد روزی هم از تیر گذشــته و 
خبری از آیین نامه نیست. این در حالیست که  
این روزها موضوع اســتیضاح وزیر متولی این 
امر، مطرح اســت و ممکن است اولین خودرو 
وارداتی پس از حدودا چهار سال به عمر تکیه 
ســید رضا فاطمی بر صندلی وزارت صنعت، 

معدن و تجارت قد ندهد.
ضمن اینکه آخریــن روز کاری مجلس در 
هفته گذشــته، یکی از نمایندگان مجلس از 
وزیر صمت خواســت تا پیش از طرح موضوع 
اســتیضاحش، آیین نامه واردات خودرو را به 
سرانجام برســاند تا در نگاه نمایندگان نسبت 

به این استیضاح ترتیب اثر داده شود.

جلال رشیدی کوچی در تذکری خطاب به 
وزیر صنعت معدن و تجارت، گفت: »آقای وزیر 
صمت آیا نوشتن یک آیین نامه واردات خودرو 
بیش از دو ماه طول می کشــد؟ آیا نمی بینید 
که مردم چگونه از ســمت خودروسازان تحت 
فشار هستند؟ اگر ما انتقادی را مطرح می کنیم 
از سر دلسوزی اســت و اگر از مافیای خودرو 
صحبــت می کنیم ناظــر به همیــن رفتاری 
اســت که دو ماه گذشته اما هنوز عزیزان یک 
آیین نامه برای واردات خودرو تنظیم نکردند! »

آخرین خبرها در این رابطه از سوی وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت نیــز بدین صورت 
اســت که امروز )شــنبه( وزیر صنعت، معدن 
و تجارت در نشســت خبری خــود در رابطه 
با موضوع واردات خودرو تنها به این بســنده 
کرده است که در شرایط فعلی، عمده واردات 
خــودرو، مربوط به خودروهــای زیر ۱۰ هزار 
دلار خواهد و اینطور هم نیســت که خودروها 

بی کیفیت باشــند )با توجه به وجود تقاضا در 
جهان، خودروهای برند و اســتاندارد زیر ۱۰ 
هزار دلار حتی در اروپا هم وجود دارد(.  هنوز 
مشخص نیست خودروها از کدام کشورها و با 
چه شرایطی وارد می شود؛ این موضوع وابسته 
به بخش خصوصی است. اما شرط واردات این 
اســت که حتما خدمات پس از فروش داشته 
باشند، منجر به انتقال فناوری شوند و واردات 
خودروهای دســت دوم هم همچنان ممنوع 

است.
وی همچنین در پاســخ به ســوالی درباره 
تعرفه واردات خودرو گفته است: تعرفه واردات 
خودرو اقتصادی بســیار پایین در نظر گرفته 
شــده تا هزینه های واردات بــه مردم منتقل 
نشود، عرضه و تقاضا نیز نزدیک شود و افرادی 
که توان مالی کمتری دارنــد، بتوانند خودرو 
تهیه کنند. اما رقم دقیق آن بعد از ابلاغ آیین 

نامه اعلام خواهد شد.

رکود سنگین بازار بیت کوین

همچنان در انتظار آیین نامه واردات خودروی خارجی

قیمــت نفت در معاملات بــازار جهانی تحت تاثیر 
عرضه محدود، بیش از ســه دلار در هر بشکه افزایش 
یافــت اما در بحبوحه نگرانی ها نســبت به وقوع رکود 
اقتصــادی، دومین کاهش هفتگــی متوالی را به ثبت 
رساند. به گزارش ایســنا، بهای معاملات نفت برنت با 
سه دلار و هفت ســنت معادل ۲.۸ درصد افزایش، در 
۱۱۳ دلار و ۱۲ ســنت در هر بشــکه بسته شد. بهای 
معاملات وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا با سه دلار 
و ۳۵ ســنت معادل ۳.۲ درصد افزایش، در ۱۰۷ دلار و 
۶۲ سنت در هر بشکه بسته شد. وست تگزاس اینترنت 
برای کل هفته ۱.۸ درصد کاهش نشان داد و به کاهش 
۹.۲ درصــدی هفته پیش از آن اضافه کرد. نفت برنت 
پــس از کاهش هفتگی ۷.۳ درصدی، هفته گذشــته 
تقریبا تغییری نداشــت. جان کیلداف، از شرکت اگین 
کپیتال در این باره گفت: تصمیم بانک مرکزی آمریکا 
برای افزایش ســریع تر نرخهای بهره، به روند صعودی 
نفت آسیب زده است اما فضا به خصوص پیرامون آمار 

اقتصادی مطلوب، اندکی تغییر کرده است.
جروم پاول، رئیس بانک مرکزی آمریکا پنج شــنبه 
گذشــته گفته بود تمرکز بانک مرکزی روی تورم، بی 
قید و شرط است و به نگرانی ها نسبت به افزایش بیشتر 
نرخ های بهره افزوده بود. نظرســنجی روز جمعه نشان 

داد هــر چند دورنمای تورم اندکی بهبود پیدا کرده اما 
اعتمــاد مصرفی آمریکا در ژوئن به رکورد پایینی نزول 
کرده اســت. حمله نظامی روســیه به اوکراین، امسال 
میزان عرضه نفت را محدود کرده اســت در حالی که 
تقاضا در حال بهبود از دوران پاندمی کووید است. رشد 
کمتر عرضه از تقاضا، قیمت نفت را امسال تا مرز ۱۴۷ 

دلار که بالاترین رکورد از سال ۲۰۰۸ بود، رساند.
عاملــی که در معاملات روز جمعه از قیمتهای نفت 
پشــتیبانی کرد، توقف تولید در لیبی بود. محمد عون، 
وزیر نفت لیبی اعلام کرد مصطفی سانالا، رئیس شرکت 
ملی نفت لیبی آمار تولید نفــت را در اختیار وی قرار 
نمی دهد. این اظهــارات، آمار تولید نفت که وزیر نفت 
لیبی هفته گذشــته اعلام کرده بود را مورد تردید قرار 
داد. دفتر وزیر نفت لیبی هفته گذشته به رویترز اعلام 
کرده بود تولید نفت لیبی در نتیجه مســدود شــدن 
تاسیســات نفتی توسط گروههای مســلح، به ۱۰۰ تا 

۱۵۰ هزار بشکه در روز سقوط کرده است.
استفن برنوک، کارگزار نفتی شرکت پی وی ام اظهار 
کرد: نگرانیهای رکود بر فضا غالب شده است با این حال 
انتظار عمومی بر این اســت که تقاضا در طول ماه های 
تابستان بالاتر از میزان عرضه خواهد بود و بنابراین روند 

نزولی را محدود می کند.

قیمت طلا با توجه به تمرکز بــر افزایش نرخ بهره 
و رکــود، همچنان پایین تر می رود. به گزارش ایســنا، 
شــهادت پاول، رئیس فدرال رزرو آمریکا این هفته در 
مقابل کنگره، چشــم انداز اقتصادی بدی را ترسیم کرد 
که شامل کاهش مداوم تولید ناخالص داخلی ملی همراه 
با افزایش مداوم نرخ بهره خواهد بود. در طول شهادت 
او، مشهود بود که تفاوت ظریفی در مسیر کلام او وجود 
داشت که مشــخص نبود و تغییری شگرف نسبت به 
روش اصلاح شده معمول او داشت. وی به صراحت گفت 
کــه فدرال رزرو بیش از همه یک هدف در ذهن دارد و 
آن کاهش ســطح تورم است. آنها قاطعانه اعلام کردند 
کــه اقدامات فدرال رزرو به احتمال زیاد منجر به رکود 
خواهد شد تا فرود نرم. یاهو فاینانس رفتار کلی او را به 
شیوه ای واضح نشان داد و عنوان کرد: او گفت که رکود 
ناشی از انقباض پولی فدرال رزرو همچنان یک احتمال 
باقی می ماند. پاول گفت که مبارزه فدرال رزرو با تورم، 
بدون قید و شرط بود، به این معنی که هیچ چیز مانع 
آن نخواهد شــد. بازنگری های فدرال رزرو در سیاست 
پولی آن هــا اقتصاد را منقبض می کنــد و باعث رکود 
می شــود. آخرین گزارش تولید ناخالص داخلی نشان 
داد که ایالات متحده یک توســعه اقتصادی دارد که به 
رشد ۶.۹ درصدی در تولید ناخالص داخلی در سه ماهه 

چهارم سال ۲۰۲۱ منجر شده است. برای سه ماهه اول 
ســال جاری آخرین وقوع سه ماهه به سه ماهه کاهش 
تولید ناخالص داخلی در سه ماهه دوم سال ۲۰۲۰ رخ 
داد. با این حال، سه ماهه بعدی )سه ماهه سوم ۲۰۲۰( 
افزایش قابل توجهی در تولید ناخالص داخلی ملی نشان 
داد. به همین دلیل است که گزارش هفته آینده بسیار 
مهم اســت. در روز چهارشنبه، ۲۹ ژوئن، دفتر تحلیل 
اقتصادی، گزارش ســه ماهه اول تولید ناخالص داخلی 
ایالات متحده را منتشــر خواهد کرد. بر اساس برآورد 
پیشــرفته منتشره در ۲۸ آوریل، تولید ناخالص داخلی 
واقعی با نرخ ســالانه ۱.۵ درصد در سه ماهه اول سال 
۲۰۲۲ کاهش یافت. ســه ماهه چهارم، تولید ناخالص 
داخلی واقعی ۶.۹ درصد افزایش یافت. در حال حاضر، 
احتمال زیادی وجود دارد که اقدامات فدرال رزرو منجر 
به رکود شود. سوال این نیست که آیا ایالات متحده وارد 
رکود می شــود یا خیر، بلکه ســوال این است که رکود 
در چه زمانی آغاز می شــود و تا چه زمانی ادامه خواهد 
داشت. در حالی که رکود می تواند قیمت طلا را تثبیت 
کند و تورم بالاتر مطمئنا صعودی برای فلز زرد گرانبها 
ایجاد می کند، افزایش نرخ هــای بهره به تمرکز اصلی 
بر قیمت آتی طلا تبدیل شــده و از مارس سال جاری 

قیمت ها را کاهش داده است. 
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